
 

 

 
 

 

Jaarverslag 2011-2012 
 

 

 
 

Fractie Partij voor de Dieren 

Provinciale Staten Zuid-Holland 

Maart 2013 



	   2 

Voorwoord  

 

‘Alles van waarde is weerloos’. Dit gaat vooral op voor alles wat het meeste waard is voor het leven: 

schone lucht, schoon water, een schone bodem, een stabiel klimaat en een harmonieuze omgang van 

de mens met dieren en zijn leefomgeving. De Partij voor de Dieren Zuid-Holland wil het heersende 

recht van de sterksten doorbreken en opkomen voor de belangen van de zwaksten. Dieren zijn dat in 

onze samenleving bij uitstek, evenals als natuur- en milieuwaarden. De Partij voor de Dieren stelt niet 

de mens centraal, maar onze planeet en het leven zelf en heeft in 2011 en 2012 de op diverse 

manieren de nadruk gelegd op de ecologische belangen om een sterk tegenwicht te bieden aan de 

veelal eenzijdige politieke aandacht voor de economische kortetermijnbelangen. 

 

Provinciebesturen hebben een directe en bepalende invloed op het dierenwelzijn, de natuur en het 

leefmilieu. Hun zorg voor dieren, maar ook voor de natuur en het leefmilieu laat veel te wensen over. 

Het waren twee bewogen jaren omdat er veel belangrijke onderwerpen zijn besproken in de 

Provinciale Staten, zoals het coalitiespeerpunt Dierenwelzijn, het Natuurakkoord, de Groenagenda, de 

Kadernota 2013-2016, het Bestuursakkoord, de 2e herziening Provinciale Structuur Visie, de 

Rijnlandroute, het massaal doden van ganzen in Zuid-Holland en het Faunabeheerplan damhert. In 

2011 en 2012 hebben wij 10 moties en 8 wijzigingsvoorstellen ingediend 51 schriftelijke vragen 

gesteld, 47 persberichten naar de media verstuurd, 5 brieven naar gemeenten gestuurd, 1 

initiatiefvoorstel ingediend en 16 werkbezoeken gebracht aan verscheidene locaties in Zuid-Holland. 

 

Gelet op onze uitgangspunten dierenwelzijn, natuur en milieu én de onderwerpen van onze 

schriftelijke vragen en persberichten zal voor steeds meer mensen duidelijk worden dat de Partij voor 

de Dieren geen ‘single issue’ beweging is, maar de enige partij met een planeetbrede visie op 

duurzaamheid en die mededogen en duurzaamheid hogere prioriteit geeft dan economische (korte 

termijn)belangen. Ook wordt steeds meer duidelijk dat de Partij voor de Dieren geen ‘eendagsvlieg’ is, 

maar zich in de loop van de jaren op provinciaal terrein steeds meer geprofileerd heeft als een 

serieuze politieke tegenstander én partner met wie rekening wordt gehouden. Steeds meer inwoners 

van Zuid-Holland weten de weg naar onze fractie te vinden om hun belangen op het gebied van 

dieren, natuur en milieu te laten behartigen. Het toenemend aantal leden in de provincie Zuid-Holland 

is daar getuige van, op het moment meer dan 2300 leden en nog steeds groeiend.  

 

We blijven ons met kracht en vol enthousiasme inzetten voor dierenwelzijn, natuur en milieu! 

 

Maart 2013, Carla van Viegen, fractievoorzitter Partij voor de Dieren, Zuid-Holland 
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Samenstelling fractie 

De fractie bestaat uit de volgende mensen: 

- Carla van Viegen, fractievoorzitter (commissie Groen en Water, Ruimte en Leefomgeving, 

Bestuur en Middelen) 

- Bart Canton, fractievolger (Commissie Verkeer en Milieu) 

- Sylvia van Vugt: fractiemedewerkster/beleidsmedewerkster 

- Estefania Pampin-Zuidmeer, fractieondersteuner 

- Harry Veldhuis, fractieondersteuner (tot eind 2012) 

 

De inspanningen op de navolgende thema’s worden in dit tweejaarlijks verslag nader weergegeven: 

- Dierenwelzijn 

- Natuur 

- Milieu 

- Ruimte en ruimtelijke ontwikkeling 

- Maatschappij en Cultuur 

- Verkeer en vervoer 

- Bestuur 

- Persberichten 

- Media 

- Werkbezoeken 

- Overig 

 

Dierenwelzijn 

 

Speerpunt coalitieakkoord: dierenwelzijn 

Een historische doorbraak in het coalitieakkoord van de provincie Zuid-Holland: voor het eerst in de 

Zuid-Hollandse geschiedenis is dierenwelzijn als aandachtspunt in een coalitieakkoord genoemd.  

 

De volgende tekst is hierover opgenomen: 

"Dierenwelzijn: Wij willen dierenleed voorkomen. Zo gaan we door met activiteiten zoals visvriendelijke 

gemalen en diervriendelijke oevers. Uit het oogpunt van dierenwelzijn hebben dieren voldoende 

ruimte nodig. Om dierenwelzijn te bevorderen gaan wij in overleg met de buurprovincies en 

natuurbeheerders. De provincie staat alleen jacht toe als dieren aantoonbaar schade aan gewassen of 

veiligheidsrisico’s veroorzaken en als andere methoden zoals natuurlijke bestrijding, wering of 

verjaging geen resultaat opleveren. Goede nieuwe diervriendelijke mogelijkheden stimuleren en 

benutten wij." 

 

Tijdens de bespreking van de begroting 2013 in oktober 2012 heeft de Partij voor de Dieren Zuid-

Holland een motie ingediend omdat zij vond dat van de uitvoering het speerpunt dierenwelzijn nog te 



	   4 

weinig terecht was gekomen. De motie ‘smart uitwerken speerpunt dierenwelzijn coalitieakkoord’ is 

met brede steun (SP, PvdA, GroenLinks en de PVV) aangenomen. 

 

Notitie Dierenwelzijn 

De onderzoeksrapport Provinciaal Dierenwelzijn is besproken in de commissie Groen en Water in en 

Provinciale Staten. Dierenwelzijn is als speerpunt opgenomen in het coalitieakkoord en deze notitie is 

een uitwerking ervan. Het is mooi dat voor het eerst in de geschiedenis van Zuid-Holland een 

dergelijke notitie is opgesteld en dat komt de Zuid-Hollandse dieren ten goede. 

 

We lichten een aantal onderwerpen op het gebied van dierenwelzijn eruit. 

 

Ganzen 

De provincie Zuid-Holland heeft in april 2011 ontheffing verleend om gedurende de zomerperiode van 

dit jaar en de komende twee jaar jaarlijks 30.000 grauwe ganzen dood te schieten. Dit is voor de Partij 

voor de Dieren natuurlijk onacceptabel. Het massaal doden van ganzen draagt niet bij tot een 

oplossing van de schade door ganzen. Een beter alternatief voor het doden van vele duizenden 

weerloze ganzen is het vergoeden van schade, effectieve verjaging uit gebieden waar schade wordt 

veroorzaakt, een andere inrichting van de gebieden en het lokken van de ganzen naar gebieden waar 

ze wel gewenst zijn, zoals dijken, waterbergingsgebieden, recreatiegebieden en delen van 

natuurgebieden. De Partij voor de Dieren Zuid-Holland heeft schriftelijke vragen gesteld om 

alternatieven voor afschot te onderzoeken. Onze inzet is erop gericht geweest om in plaats van 

afschot succesvolle diervriendelijke verjaging toe te passen en bij de inrichting van de ruimte 

maatregelen te treffen die de aanwezigheid van ganzen zoveel mogelijk voorkomt in die gebieden 

waar ganzen veel schade veroorzaken, zoals hoog gras, hegjes, struikgewas en bomen. Onze fractie 

heeft een motie ingediend om een proef uit te voeren om schade door ganzen op een alternatieve 

wijze zonder afschot aan te pakken. De motie behaalde geen meerderheid. 
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Faunabeheerplan damhert 

Het Faunabeheerplan damhert rammelt volgens de Partij voor de Dieren Zuid-Holland aan alle kanten 

en veel beweringen worden totaal niet onderbouwd. De provincie wil in de komende jaren vele 

honderden damherten laten afschieten vanwege overlast en schade. Ze eten bollen en veroorzaken 

soms aanrijdingen. Dat is slechts 1% van het totale aantal aanrijdingen in de Bollenstreek, het gebied 

waar ze voorkomen. Het hekwerk om de dieren binnen de Amsterdamse Waterleidingduinen (AWD) te 

houden, waar al jaren over wordt gesproken, is nog steeds niet helemaal geplaatst. In het plan wordt 

weinig rekening gehouden met de veiligheid van bezoekers van de Amsterdamse Waterleidingduinen 

en automobilisten. Via wetenschappelijk onderzoek is aangetoond dat afschot het aantal aanrijdingen 

juist verhoogt, omdat de dieren veel schrikachtiger worden en meer vluchtgedrag vertonen. Er zijn 

hierover schriftelijke vragen gesteld. Onze inzet is erop gericht geweest om geen herten meer af te 

schieten, maar door het plaatsen van een goed hekwerk, aanpassing van de snelheid en meer en 

betere waarschuwingsborden en –signalen om automobilisten alerter te maken voor de aanwezigheid 

van herten, waardoor aanrijdingen worden voorkomen.  

 

Jachtstop 

Beide jaren is na een verzoek van de Partij voor de Dieren Zuid-Holland aan Gedeputeerde Staten de 

jacht op waterwild gesloten. Helaas niet de jacht op andere dieren in verband met schadebeheer, 

maar de Partij voor de Dieren Zuid-Holland is toch blij met deze maatregel. Het is een eerste stap in 

de goede richting. 

 

Dichten van konijnenholen 

De Partij voor de Dieren Zuid-Holland heeft schriftelijke vragen gesteld over het dichten van konijnen- 

en vossenholen langs de Hoge Snelheidslijn (HSL). De provincie had een ontheffing afgegeven om 

konijnen- en vossenholen dicht te gooien langs de HSL in het belang van de veiligheid om verzakking 

te voorkomen. De dieren sterven een afschuwelijke dood. Dit is voor onze partij onacceptabel. Daar 

komt nog bij dat de provincie juist heeft aangegeven om dierenleed te verminderen. 

 

Vlees- en visloze dag tijdens vergadering Provinciale Staten  

De Statenfractie heeft tijdens de begrotingsbehandeling 2012 een motie ingediend om vier maal per 

jaar een vlees- en visloze dag te introduceren tijdens vergaderingen van Provinciale Staten. De motie 

behaalde geen meerderheid, maar was wel hét gesprek van de dag en heeft dus bijgedragen aan de 

bewustwording over het eten van vlees en vis.. 

 

Onze fractie heeft consequent de vinger op de zere plek gelegd en aandacht gevraagd voor 

verbetering van dierenwelzijn en heeft hiertoe schriftelijke vragen gesteld over de volgende 

onderwerpen: 

- afschot vossen met kunstlicht; 

- vernieling van nesten van zilvermeeuwen en kleine mantelmeeuwen in het havengebied 

Rotterdam; 
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- alternatieven voor afschot van ganzen; 

- handelen in overeenstemming met bestemmingsplan ingevolge de Flora- en faunawet door 

gemeenten; 

- bescherming van weidevogels en verbetering van de weidevogelstand; 

- illegale Jachthutten de Wilck (Nieuwkoop); 

- de betrokkenheid van de provincie bij Dierproeven (Bio Sciencepark Leiden); 

- nieuwjaarstoespraak 2012 van de Commissaris van de Koningin over ‘zwakkeren in de 

samenleving’; 

- afschot van knobbelzwanen gemeente Bernisse (naar aanleiding van een door onze fractie 

ingediende klacht is na beantwoording van de vragen alsnog proces-verbaal opgemaakt 

tegen een jager, die aangeschoten knobbelzwanen aan hun lot heeft overgelaten!); 

- afschot knobbelzwaan gemeente Leidschendam-Voorburg; 

- het mogelijk voorkomen van de EHEC-bacterie bij wilde dieren; 

- aangespoelde dode bruinvissen op het strand bij Ouddorp en dode zeehonden in zee; 

- ontheffing voor afschot damherten op golfbaan van Noordwijk; 

- tussenevaluatie Faunabeheerplan damhert; 

- uitroeien van de huiskraai in Hoek van Holland. 

 

 

 
Protestactie tegen doden huiskraai Hoek van Holland 
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Natuur 

 

Natuurakkoord 

Het in 2011 afgesloten Natuurakkoord door Rijk, provincies en waterschappen is desastreus voor de 

natuur, dieren en het milieu. De natuur wordt gehalveerd en exoten zijn niet meer beschermd. Naast 

het feit dat het uitroeiingsbeleid zeer onethisch is, kost het de provincie miljoenen euro's per jaar extra, 

terwijl er fors moet worden bezuinigd. Ook de meeste ecologische verbindingszones worden 

geschrapt, waardoor dieren niet kunnen migreren. Er zijn hierover schriftelijke vragen gesteld. 

 

Groenagenda 2013 - 2016 

De Groenagenda betreft een beleidsdocument voor het natuur- en groenbeleid voor de komende 

jaren. De Partij voor de Dieren Zuid-Holland is het niet eens met de bezuinigingen op de natuur en het 

schrappen van de aanleg van de oorspronkelijke Ecologische Hoofdstructuur en heeft dit plan dan ook 

niet gesteund.  

Bij de bespreking van de beleidsvisie Groen 2013 -2016 hebben we een wijzigingsvoorstel ingediend 

om niet alleen aandacht te geven aan de kwaliteit van groen, maar ook kwantiteit. Het 

wijzigingsvoorstel behaalde geen meerderheid. 

 

Bijen 

Wereldwijd en ook in Nederland neemt de bijensterfte alarmerend toe. Door veelvuldig gebruik van 

bestrijdingsmiddelen en het verdwijnen van planten die bijen van nectar en stuifmeel voorzien, wordt 

het voor bijen steeds moeilijker om te overleven. Bijen zijn belangrijke bestuivers van planten. De 

Partij voor de Dieren Zuid-Holland heeft het initiatiefvoorstel ‘Geen bijzaak’ ingediend, waarmee het 

college opgeroepen wordt tot bijvriendelijk handelen om bijensterfte zoveel mogelijk te beperken. Het 

voorstel is bijna statenbreed (alleen de PVV stemde tegen) aangenomen. 

 

Glyfosaat 

De provincie Zuid-Holland heeft een vergunning verleend aan Natuurmonumenten voor het gebruik 

van het zeer giftige glyfosaat in twee beschermde Natura-2000 gebieden: Voornes Duin en de Duinen 

van Goeree & Kwade Hoek. Het is giftig voor mensen, dieren en het milieu. Uit wetenschappelijk 

onderzoek is gebleken dat het ondermeer geboorteafwijkingen, hormoonverstoringen, aantasting van 

de biodiversiteit en de dood van reptielen en amfibieën kan veroorzaken. En het is mogelijk 

kankerverwekkend. Ook kan het middel een bedreiging vormen voor het oppervlaktewater dat wordt 

gebruikt als drinkwater. De Partij voor de Dieren Zuid-Holland heeft hier schriftelijke vragen over 

gesteld.  

 

Onderzoek subsidiefraude 

Onze fractie heeft een intern onderzoek aangevraagd, omdat we sterke aanwijzingen hadden dat er 

gefraudeerd was met natuursubsidie bij natuurontwikkelingsprojecten op Voorne-Putten. Het interne 
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onderzoek is uitgevoerd en inmiddels vindt er een strafrechtelijk vooronderzoek plaats naar mogelijke 

subsidiefraude. 

De volgende vragen gesteld over verbetering van de natuur: 

- vervolgvragen kreken van Voorne en Strypse Wetering; 

- bijensterfte en gebruik bestrijdingsmiddelen door provincie Zuid-Holland; 

- maatregelen Ecologische Hoofdstructuur in relatie tot Natura 2000-gebieden; 

- verleende vergunning Natuurbeschermingswet voor gebruik glyfosaat; 

- Natuurakkoord dat gesloten is door Rijk- provincies – waterschappen; 

- tijdelijke natuur; 

- subsidie reconstructie N208 in Hillegom; 

- natuurcompensatie A4 Midden-Delfland en (Integrale Ontwikkeling Delft – Schiedam (IODS) 

afspraken; 

- evaluatie convenant nalevingsstrategie natuurwetgeving. 
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Milieu 

 

Energie: zonne-energie 

De Partij voor de Dieren Zuid-Holland heeft een wijzigingsvoorstel ingediend om zonne-energie weer 

als speerpunt op te nemen bij de duurzame energievoorziening waar de provincie op inzet. Dit 

wijzigingsvoorstel is met uitzondering van de PVV door alle andere fracties gesteund en is dus 

aangenomen. Het is belangrijk dat zonne-energie weer is opgenomen als speerpunt. Het is gratis, 

altijd beschikbaar en kan worden gebruikt zonder het milieu te belasten. Daarnaast is zonne-energie 

op dit moment zelfs goedkoper dan gewone stroom. Dat komt door de sterk gestegen energieprijzen 

en de gedaalde prijs van zonnepanelen. Zonne-energie is in 10 jaar tijd terugverdiend, terwijl de 

panelen wel 20 jaar meegaan. 

 

Biovergisters 

Naar aanleiding van een tv-programma van Zembla over ernstige gevolgen voor het milieu en de 

misstanden bij de praktijk van biovergisters heeft onze fractie zeer kritische vragen gesteld. 

 

Water 

Schoon water is van levensbelang voor mens en dier en er moet in Zuid-Holland nog veel verbeteren 

op het gebied van waterkwaliteit. Onze fractie heeft een motie ingediend om extra inspanningen te 

verrichten om de doelen van de Kaderrichtlijn Water, zoals die internationaal zijn afgesproken, te 

behalen. De motie behaalde geen meerderheid. 

 

Via de volgende schriftelijke vragen heeft de Partij voor de Dieren in Zuid-Holland druk uitgeoefend 

om de waterkwaliteit en het (onder)waterleven te verbeteren: 

 

Schriftelijke vragen: 

- waterkwaliteit en realisatie Kaderrichtlijn Water; 

- antibioticaresistente ASBL bacterie in oppervlaktewater; 

- gifgebruik in de Bollenstreek; 

- provinciaal baggerbeleid; 

 

Lucht 

Schriftelijke vragen  

- verbetering luchtkwaliteit; 

- stankoverlast vanwege intensieve veehouderij gemeente Kaag en Braassem; 

- Nederland meest vervuilde land van Europa; 

- milieuvergunningen olieraffinaderijen Rijnmond; 

- controle op luchtwassers; 

- affakkelen Shell Pernis. 
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Ruimte en ruimtelijke ordening 

 

Recreatie om de Stad (RodS) en het agrarisch groen als onderdeel van de beleidsnotitie Groen 2013-

2016 

De Partij voor de Dieren Zuid-Holland heeft een wijzigingsvoorstel ingediend om niet alleen, zoals 

voorgesteld, de aandacht te richten op de kwaliteit van het groen, maar daarnaast ook op de 

kwantiteit. In een dichtbevolkte en verstedelijkte provincie als Zuid-Holland is veel meer groen nodig 

dan er nu is. Door bezuinigingen zijn er heel veel nieuwe groene ‘longen om de stad’ geschrapt. Ook 

is er een motie ingediend om de biologische landbouw expliciet te promoten bij de regionale afzet van 

landbouwproducten. Helaas hebben het wijzigingsvoorstel en de motie geen meerderheid behaald.  

De realisatie van de Ecologische Hoofdstructuur en biodiversiteit als onderdeel van de beleidsvisie 

Groen 2013 – 2016 worden vanwege onvolledige informatievoorziening in 2013 besproken en maken 

geen onderdeel uit van dit verslag. Onze fractie heeft continu erop aangedrongen om de volledige 

oorspronkelijke Ecologische Hoofdstructuur uit te voeren, inclusief alle oorspronkelijk geplande 

ecologische verbindingszones. Op verzoek van de Partij voor de Dieren is de intrinsieke waarde van 

de natuur opgenomen als belang in de beleidsvisie Groen 2013 – 2016. 

 

Actualisering 2011 Provinciale Structuurvisie (PSV) en Provinciale Verordening Ruimte (PVR) 

Bij de bespreking van de actualisatie is een wijzigingsvoorstel ingediend om ook het belang van het 

economisch vestigingsklimaat mee te nemen als belang om de natuur te versterken. Dit leidde tot de 

volgende tekst in de PSV: 

“Voor het behoud van de (internationale) concurrentiepositie en het economische vestigingsklimaat is 

het noodzakelijk de samenhang tussen economische clusters, stedelijke centra onderling, het gehele 

netwerk en de natuur te versterken. Dit vraagt om verbetering van de externe bereikbaarheid, de 

interne samenhang en de natuur.” Dit wijzigingsvoorstel behaalde geen meerderheid. 

 

Actualisering  2012  Provinciale Structuurvisie en Verordening Ruimte 

De bescherming van nationale en provinciale landschappen en rijksbufferzones wordt verminderd en 

de Partij voor de Dieren heeft zich hiertegen verzet. Ook heeft de wijziging gevolgen voor de 

weidevogelgebieden. De Partij voor de Dieren Zuid-Holland heeft een wijzigingsvoorstel ingediend om 

de schade voor de weidevogels te beperken. Helaas heeft dit wijzigingsvoorstel het niet gehaald. 

 

Snowworld 

Gedeputeerde Staten hadden ontheffing verleend voor uitbreiding van een 4e skibaan bij Snowworld 

in Zoetermeer. Het betrof een bijna 65 meter hoge en 300 meter lange baan midden in het Groene 

Hart en in een ecologische verbindingszone De GroenBlauwe Slinger. De Partij voor de Dieren Zuid-

Holland heeft een motie ingediend om te voorkomen dat de betreffende ontheffing verleend zou 

worden, maar die heeft het niet gehaald. Uiteindelijk heeft Snowworld zelf besloten om de baan niet 

aan te leggen vanwege de slechte economische omstandigheden. 
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Schriftelijke vragen: 

- geplande megastal Woubrugge; 

- moratorium en dialoog over megastallen; 

- onterechte legalisering veehouderijen; 

- nieuwe vestiging melkveehouderij de Strypse Wetering; 

- geplande uitbreiding megastal Bergambacht; 

- grotere bouwvlakken dan 2ha veehouderij; 

- bouwen in de Torensteepolder (Numansdorp); 

- bochtafsnijding Delftse Schie. 

 

Factory Outlet Centrum (FOC) Bleizo 

Gedeputeerde Staten hadden positief besloten over de komst van dit gigantische koopcentrum in 

weilanden op de grens van Zoetermeer en Lansingerland langs de A12. Volgens ons een  

onbegrijpelijke beslissing, omdat het haaks staat op strategische keuzes van de al vastgestelde 

provinciale notitie detailhandel. De Partij voor de Dieren Zuid-Holland is tegen de komst van dit 

centrum, omdat er veel groen wordt opgeofferd en dat terwijl er een enorme leegstand van winkels is 

en het kopen via internet toeneemt. Ook gaat het ten koste van het winkelen in historische 

binnensteden als Den Haag, Delft en Gouda, waar winkelen gecombineerd kan worden met de 

beleving van oude stadscultuur. Verder is uit onderzoek gebleken dat het zeer nadelig is voor de 

bestaande kleinere detailhandel in de omliggende dorpen. Provinciale Staten stemden uiteindelijk 

tegen het voorstel.  

 

 
FOC Bleizo 
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Maatschappij en Cultuur 

 

Startnotitie Maatschappelijke participatie en Beleidsvisie Maatschappelijke Participatie 

De provincie heeft op grond van de Wet Maatschappelijke Ondersteuning (WMO) een wettelijke taak 

op het gebied van de tweedelijnsondersteuning in de maatschappelijke zorg. De provincie biedt geen 

directe hulp, maar ondersteunt maatschappelijke organisaties bij hun werk en biedt ondersteuning op 

regionaal niveau. Vooral jeugd werd als kwetsbare groep in de nota nader uitgewerkt, maar andere 

groepen als ouderen en gehandicapten kwamen in het geheel niet voor in de beleidsnotitie. De Partij 

voor de Dieren Zuid-Holland heeft bij de startnotitie een motie ingediend om ouderenbeleid toe te 

voegen aan het startdocument maatschappelijke participatie. De gedeputeerde gaf in antwoord op de 

motie aan dat ouderenbeleid voldoende wordt opgenomen ten aanzien van de volgende onderwerpen: 

mobiliteit, wonen en woonomgeving, arbeidsparticipatie en economische ontwikkeling, sociale 

veiligheid en digitale dienstverlening door de provincie. Na deze toezegging is de motie ingetrokken. 

Echter, bij de definitieve nota waren de beloofde onderwerpen niet in het document opgenomen. De 

motie werd daarom bij de bespreking van de definitieve nota opnieuw ingediend, maar werd helaas 

niet aangenomen. 

 

Jeugdzorg  

De Partij voor de Dieren Zuid-Holland heeft ernstige zorgen geuit over de veiligheid van kinderen in de 

jeugdzorg, vooral ook naar aanleiding van het schokkende rapport van de Commissie-Samson over 

kindermisbruik in de jeugdzorg. De fractie heeft van de gedeputeerde een toezegging gekregen dat de 

verantwoordelijke gedeputeerde aanvullende informatie aanlevert, waarin extra maatregelen zijn 

opgenomen om kindermisbruik in de jeugdzorg wordt tegengegaan. Ook is naar aanleiding van onze 

vragen door de gedeputeerde toegezegd om in 2012 een expertmeeting te organiseren. Het was een 

leerzame bijeenkomst, waaruit bleek dat de organisatie van de jeugdzorg minder bureaucratisch 

georganiseerd moest worden en meer een netwerkorganisatie zou moeten worden om de 

hulpverlening aan kinderen te verbeteren. 

Bij de bespreking van de startnotitie jeugdzorg 2012 – 2016 is een wijzigingsvoorstel ingediend om in 

2012 een inventarisatie te houden bij alle Zuid-Hollandse gemeenten wat hun behoeften zijn om de 

provinciale ondersteuning bij de overdracht van kennis, expertise en beleidsinformatie van provinciale 

jeugdzorgtaken naar gemeenten zo goed mogelijk te laten verlopen. In de Startnotitie wordt niet 

duidelijk wat de behoeften zijn van de Zuid-Hollandse gemeenten om de overdracht van de jeugdzorg 

van provincie naar gemeenten goed te laten verlopen en ook het belang hiervan wordt niet vermeld. In 

het belang van het welzijn van de betrokken kinderen is het nodig dat de overdracht van kennis, 

expertise en beleidsinformatie van provincie naar gemeenten zo zorgvuldig mogelijk verloopt. Daarbij 

is het dus ook belangrijk om te weten wat de behoeften zijn van de gemeenten die de taken gaan 

overnemen. De motie behaalde geen meerderheid. 

 

Schriftelijke vragen: 

- kindermisbruik in jeugdzorg. 
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Cultuurplan 2013-2016  

De provincie heeft helaas in de laatste coalitieperiode de cultuurtaken beperkt tot het culturele erfgoed 

en belangrijke cultuurhistorische landschappen. In een multiculturele provincie als Zuid-Holland heeft 

cultuur een belangrijke collectieve betekenis. ‘Multiculturele cultuur’ kan zorgen voor intermenselijke 

verbondenheid in onze provincie. Het is belangrijk om bij het provinciale culturele erfgoed een goed 

verhaal te vertellen en een ervaring achter te laten die mensen raakt. Het verhaal achter de cultuur is 

net zo belangrijk als het erfgoed zelf. Waar verschillende etnische groepen naast elkaar, en veelal 

'langs elkaar' leven, is het culturele erfgoed een prima kans voor uitwisseling. Daarnaast blijkt cultuur 

positieve gevolgen te hebben voor een kwalitatieve verbetering van de leefomgeving en de sociale 

verbondenheid van de verschillende bevolkingsgroepen. Omdat kennis van de eigen cultuur één van 

de grondslagen vormt voor respect voor andere culturen en omdat cultuur een belangrijke bijdrage 

levert om van de provincie Zuid-Holland een aangenamere samenleving te maken, is het van belang 

om aandacht te hebben voor het multiculturele aspect van de provinciale cultuurtaak. De Partij voor de 

Dieren Zuid-Holland heeft van de gedeputeerde een toezegging gekregen om het belang hiervan op 

te nemen in de beleidsnotitie. Ook heeft de fractie een motie ingediend om de bezuinigingen van 

maatschappelijke organisaties op cultuurgebied tegen te houden. Deze motie behaalde geen 

meerderheid.  

 

	  

Molens Kinderdijk 
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Verkeer en vervoer 

 

Rijnlandroute 

Gedeputeerde Staten hebben besloten om de Rijnlandroute te laten aanleggen, die de A4 moet 

verbinden met de A44, dwars door een belangrijk natuur- en weidevogelgebied, landgoed Berbice en 

door een woonwijk in Voorschoten. Dat gaat ten koste van veel dieren die daar leven en het welzijn 

van mensen. De Partij voor de Dieren Zuid-Holland vindt de gekozen oplossing de 'weg' van de 

minste weerstand. De aanleg van de weg is niet nodig en consequent hebben we gepleit om het geld 

dat gepland is voor de Rijnlandroute te besteden aan de voltooiing van de Ecologische 

Hoofdstructuur. De tekorten hiervoor worden door deze keuze gelijk opgelost. Het wijzigingsvoorstel - 

om te kiezen voor de tracékeuze nulvariant Rijnlandroute- dat de Partij voor de Dieren Zuid-Holland 

heeft ingediend, heeft geen meerderheid behaald. Deze motie hield in dat er gekozen werd voor 

aanpassing en verbetering van bestaande wegen. 

 

Blankenburgtunnel 

Onze fractie heeft zich consequent uitgesproken tegen de aanleg van de Blankenburgtunnel onder de 

Nieuwe Waterweg. De plannen zijn om de tunnel aan te leggen in Midden Delfland, een belangrijk 

natuur- en weidevogelgebied in Zuid-Holland. We hebben de nadruk gelegd op de inzet van 

vermindering van het autoverkeer, stimulering van Openbaar Vervoer en goederenvervoer over water 

(Zuid-Holland is de meest waterrijke provincie van Nederland!). 

 
Schriftelijke vragen: 

- vervolgvragen RijnGouweLijn; 

- overheveling OV-gelden naar de Rijnlandroute. 

 

Bestuur 

 

Bestuursakkoord 

In het Bestuursakkoord staan afspraken over taken die worden overgedragen van het Rijk naar 

provincies, gemeenten en waterschappen. Voor provincies gaat het om taken op het terrein van 

economie, natuur, ruimtelijke ordening en verkeer en vervoer. Voor gemeenten gaat het om de 

decentralisatie van de jeugdzorg, de extramurale begeleiding uit de Algemene Wet Bijzondere 

Ziektekosten en de nieuwe regeling Werken naar vermogen. Voor de waterschappen gaat het om 

taken op het gebied van waterbeheer en -veiligheid. Tegelijkertijd wordt met het overdragen van taken 

er flink bezuinigd op natuur en sociale voorzieningen, wat zeer nadelige gevolgen heeft voor zwakkere 

groepen in onze samenleving. Deze groepen wordt samen met dieren, natuur en milieu de dupe van 

deze bezuinigingen, terwijl dat nu juist de groepen zijn die niet of minder voor zichzelf kunnen 

opkomen. Zij verdienen ons mededogen! De Partij voor de Dieren Zuid-Holland heeft daarom tegen 

het akkoord gestemd. 
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Kadernota 2013-2016 

Tijdens de bespreking van de Kadernota 2012–2016 is een motie van de Partij voor de Dieren Zuid-

Holland aangenomen die Gedeputeerde Staten opdraagt om een voorfinanciering voor de 

Ecologische Hoofdstructuur (EHS) vanuit het geld voor groen te onderzoeken voor 2013. Het richt de 

aandacht op financiering van de EHS voor 2013 en 2014, omdat alleen nog geld beschikbaar is voor 

de EHS vanuit de verkoop van gronden en de gronden nog niet zijn verkocht. 

 

Begroting 2012/2013 

Het grootste pijnpunt van de Partij voor de Dieren Zuid-Holland zijn de enorme bezuinigingen op 

natuurontwikkeling en natuurbeheer. Een motie om het belang van biodiversiteit op te nemen in de 

recreatieplannen (Recreatie om de Stad-beleid) is met een ruime meerderheid aangenomen.  

We hebben van de gedeputeerde een toezegging gekregen dat de door de provincie georganiseerde 

‘droomsessies’ (Mijn groen-ons groen) worden uitgebreid. De provincie heeft een proef uitgevoerd met 

‘droomsessies’ door maatschappelijke organisaties, burgers en overheid bijeen te brengen voor ‘’out 

of the box’ gesprekken met als doel om hen meer invloed te geven op hun leefomgeving. 

 

Schriftelijke vragen: 

- coalitieakkoord 2011-2015, speerpunt dierenwelzijn; 

- financiële situatie Hoogheemraadschap van Delfland; 

- glossy voor Kamerleden over Rijnlandroute. 
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Persberichten 

 

Onze fractie heeft in 2011 en 2012 de volgende persberichten verstuurd: 

 

• Wegvangen eenden en ganzen Lansingerland 

• Purschuim in bomen om nestelen vogels te voorkomen Zoetermeer 

• Geen uitbreiding megastallen Zuid-Holland 

• Vernietiging broedkolonie meeuwen Havengebied 

• Stop bijensterfte en verminder bestrijdingsmiddelen in Zuid-Holland 

• ESBL besmetting 

• Ganzenafschot Zuid-Holland 

• Faunabeheerplan damhert Zuid-Holland 

• Natuurgebieden Zuid-Holland 

• Onbehoorlijk bestuur gemeente Zoetermeer 

• Verbieden onkruidbestrijdingsmiddellen 

• Bescherming weidevogels 

• Aanmoedigingsprijs Capelle a/d IJssel 

• Nederland vieste land van Europa 

• Biodiversiteit in plannen Recreatie om de Stad 

• Verbieden Plezierjacht provincie 

• Geen ondersteuning dierproeven door provincie 

• Lot manegepony’s Manege Dordrecht 

• Natuurakkoord is afbraakbeleid 

• Verzoek vernietiging besluit natuurakkoord 

• Diervriendelijke kerstmis 

• Opvangbeleid gemeente Teylingen 

• Tijdelijke natuur 

• Gevolgen reconstructie N208 Hillegom 

• Stopzetting jacht door GS (2x), klik hier en hier 

• Strenge aanpak jager na laten lijden zwaan 

• Lot manegepony’s Manege Blauw Gele Vendel Pijnacker 

• Veiligheid eten ganzen- en hertenvlees 

• Honden aan de lijn in broedseizoen 

• Onderzoek Openbaar Ministerie dode zwanen 

• Dode zeehonden en bruinvissen in Grevelingen 

• Lot manegepony’s Manege Oosterheem Zoetermeer 

• Strengere milieueisen olieraffinaderijen 

• Provinciale aandacht voor zonne-energie 

• Betrokkenheid provincie bij Glossy Rijnlandroute 
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• Tegengaan Bijensterfte 

• Afschot damherten op golfbaan Noordwijk 

• Geen megastallen in Zuid-Holland 

• Meer werk maken van dierenwelzijn in Zuid-Holland 

• Controle en handhaving regels luchtwassers 

• Dichten van konijnen- en vossenholen 

• Biovergisters de beerput 

• Lezing transities in de samenleving door Jan Rotmans 

• Aanwijzing uitroeiing huiskraai Hoek van Holland 

 

 

                                          
                                        Uitreiking aanmoedigingsprijs aan wethouder Joost Eerdmans 

                                                  Capelle aan den IJssel 
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Brieven 

De Zuid-Hollandse Statenfractie heeft de volgende brieven gestuurd naar diverse gemeenten in 

verband met het tegengaan van dierenleed op diverse vlakken: 

1) Brief naar de gemeente Zoetermeer over het volspuiten van vogel- en/of vleermuisnesten in 

bomen rond natuur- en recreatiegebied Noord Aa. 

2) Brieven naar de gemeenten Dordrecht, Pijnacker-Nootdorp en Zoetermeer omdat die 

gemeenten dreigden hun samenwerking met maneges stop te zetten, waardoor 

paarden/pony’s dreigden te worden geslacht. 

3) Brief aan gemeente Teylingen over hun besluit om de samenwerking met het asiel in Leiden 

te beëindigen, waardoor dieren aan hun lot werden overgelaten. 

4) Brief aan gemeente Boskoop omdat de gemeente op rigoureuze wijze groen heeft verwijderd, 

waardoor de leefomgeving van veel dieren, zoals vogels, egels en vleermuizen volledig is 

verwoest. 

 
Media  

De fractie onderhoudt een goed contact met de diverse media, zoals RTV West/RTV Rijnmond, het 

Algemeen Dagblad, het Leidsch Dagblad en diverse plaatselijke en regionale bladen en heeft diverse 

interviews gegeven, zoals over het coalitieakkoord Zuid-Holland, de Rijnlandroute en diverse 

onderwerpen op het gebied van provinciaal dierenwelzijn en natuur. 

 

Werkbezoeken 
Ons Statenlid heeft de volgende werkbezoeken gebracht in de provincie Zuid-Holland: 

- de landtong van Rozenburg in verband met een project tijdelijke natuur; 

- Waterleidingduinen i.v.m. afschot van damherten; 

- Ackerdijkse Plassen en de Nieuwkoopse Plassen op uitnodiging van Natuurmonumenten; 

- duurzaam landgoed ‘De Peerdegaerdt’ in Strijen; 

- waterberging De Bergboezem te Pijnacker op uitnodiging van een agrarische 

natuurvereniging; 

- Heineken in Zoeterwoude op uitnodiging i.v.m. duurzame ontwikkelingsomslag; 

- Eiland Tiengemeten i.v.m. natuurproject aldaar; 

- Vosse- en Weerlaner polder en de Oosteinderpolder in Hillegom op uitnodiging 

natuurvereniging i.v.m. mogelijke bedreiging groen; 

- Landgoed Voorlinden in Wassenaar i.v.m. planning van een museum op het landgoed dat 

midden in EHS-gebied ligt; 

- tweedaags werkbezoek Europees Parlement Brussel vanuit de werkgroep Europa, waar ons 

Statenlid deel van uitmaakt; 

- waterschap Delfland op uitnodiging; 

- Krimpenerwaard i.v.m. ontwikkeling EHS en ganzenproblematiek; 

- Alblasserwaard i.v.m. ontwikkeling EHS en ganzenproblematiek; 

- Strypse Wetering (Voorne) i.v.m. bedreiging EHS-gebied; 
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- Voornes Duin (Natura 2000-gebied met de hoogste biodiversiteit ven Europa); 

- Hoeksche Waard i.v.m. planning bedrijventerrein en glastuinbouw in nationaal landschap en 

tevens ganzenproblematiek. 

 

 

 
Natuureiland Tiengemeten 

 

Overig 

In 2011 en 2012 is door ons Statenlid een gastcollege gegeven over dierenwelzijnswetgeving op het 

Wellant-college in Rijswijk. 

Onze fractievolger heeft in 2012 een gastles in Den Haag gegeven over de ecologische voetafdruk. 

Op dierendag in 2011 is door ons Statenlid een oorkonde uitgereikt aan wethouder Joost Eerdmans 

als aanmoediging voor voortzetting van hun diervriendelijke gemeentelijke beleid. 

Door ons Statenlid is ingesproken bij de gemeenteraad van Pijnacker over het lot van de 

mangepony’s van rijvereniging Het Blauw Gele Vendel.  

Ook heeft het Statenlid, samen met een werkgroeplid van de Partij voor de Dieren, een gesprek 

gehad met wethouder Dazler van Boskoop over de groenkaalslag in de Snijdelwijk van die gemeente. 

Eind 2012 is door onze fractie een actie georganiseerd in Hoek van Holland om te protesteren tegen 

de ontheffing om daar de huiskraaien allemaal te doden. 

Ons werk is in Zuid-Holland niet onopgemerkt gebleven: het Statenlid heeft in 2012 de prijs van 

groenste politicus gekregen door de Milieufederatie in Zuid-Holland. 


